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ODPRTO PISMO
PREDSEDNIKU REPUBLIKE

DR. DANILU TÜRKU
Gospod predsednik!
Naslavljam to pismo na Vas kot nosilca

najviπjega Ëastnega naslova v dræavi. Poloæaj-
no Ëast Vam priznavajo vsi dræavljani, saj
Vam je bila legitimno podeljena.

Objektivni Ëastni poloæaj pa mora sprem-
ljati stopnja osebne Ëastivrednosti, ki tudi
zadeva javni interes. Ugled dræave se meri
tudi po osebni podobi njenega najviπjega
predstavnika.

V tem pogledu me zadnje tedne vznemir-
jajo pojavi, ki bi lahko ogroæali Vaπ javni
ugled. Mislim predvsem na odzive po odkri-
tju enega od tolikih grobiπË.

Ne vznemirja me toliko Vaπa beseda v
Trbovljah. ©tejem jo za besedni spodrsljaj, ki
Vas je spravil v zadrego, iz katere bi se
Ëastno izvili s preklicem in obæalovanjem.
©iroka javnost, ki je besedo drugorazrednost
razumela kot omalovaæevanje tragike in
zloËina, bi ne imela vtisa, da ste neobËutljivi
in pristrani.

Ko ni bilo obæalovanja nesreËnega izraza,
me je bolj zaskrbelo Vaπe pojasnjevanje, kam
ste merili z izrazom, namreË na politiËno
manipuliranje. Tu smo se pa znaπli pred
zapletom. O manipuliranju Vas niso vpraπali,
vendar ste ga izpostavili, hkrati pa vendar
oznaËili za manj pomembno. Namesto opra-
viËila je javnost doæivela izmikanje v prazno.

Ni lahko sprejeti niti Vaπega prizadevanja
za ublaæevanje javne zgroæenosti nad hudo-
delstvi. Ta sicer obsojate, a jih obenem
primerjate z dogajanjem drugje v Evropi.
Vaπe ravnanje se pribliæuje delnemu
zmanjπevanju krivde storilcev, Ëeπ, povsod so
tako ravnali in bi bilo nenavadno, Ëe ne bi
tudi pri nas. Kakπen nagib imate za to
relativiziranje? Sicer pa bi bilo prav, da bi
povedali, kje so premagance, tudi njihove
æenske in otroke, muËili, vezali z æico,
sistematiËno mnoæiËno streljali ali jim razbijali
glave, jih zakopavali ali æive metali v jame in
rove ter za njimi brisali sledi. Sklicevanje na
druga hudodelstva nikoli ne zmanjπuje kriv-
de, veËja zloËinskost pa sploh nagiba k
stroæjemu kaznovanju.

Z opozarjanjem na pomore drugje v
Evropi odvraËate pozornost od krivih za
pomore pri nas. Kolikor je bilo tega drugje,
je bilo veËinoma izæivljanje zmagovalcev nad
tujimi poraæenci. Pri nas pa je komunistiËna
partija po naklepu o svetovni revoluciji
iztrebljala aktualne in potencialne politiËne
nasprotnike. Pobijanje v revoluciji in po njej
je bilo ideoloπko in notranjepolitiËno zasnov-
ano. Ni πlo za razpoloæenjsko znaπanje nad
premaganci, ampak za naËrtno genocidno
uniËevanje politiËne skupine. Torej vse dru-
gaËe kot kjer koli drugje.

Dne 20. junija lanskega leta ste se
ponovno pietetno poklonili ærtvam iz Rodi-
ka, in sicer petim mladim ljudem in oËetu
petih otrok, ki jih je pobila nacistiËna vojska.
Take pietete bi od Vas priËakovali tudi te dni
ob neprimerljivih primerih. Tam ste rekli, da
brez faπizma ne bi bilo posledic druge
svetovne vojne in ne povojnih obraËunavanj,
pa tudi ne prevlade stalinizma, nedemokra-
tiËne komunistiËne oblasti in krπitev Ëloveko-
vih pravic. Dovoljujem si te besede dopolniti
takole. Dve zloËinski ideologiji sta zaËeli
vojno proti demokratiËnim silam. Na Slo-

,,Pogovori se nadaljuje-
jo naprej. Priπlo je do po-
membnega premika v in-
tenzivnosti posvetovanj zu-
nanjih ministrov Slovenije
in Hrvaπke z evropskim
komisarjem Ollijem Reh-
nom,” je v zvezi z razmejit-
venimi problemi s Hrvaπko
povedal predsednik vlade
Borut Pahor.

Na vpraπanje, ali je sez-
nanjen z novim predlogom,
ki ga je v sredo ministroma
predstavil evropski komisar
za πiritev Rehn, in ali bo v
prihodnjih dveh dneh na
neformalnem zasedanju zu-
nanjih ministrov Evropske
unije priπlo do deblokade
hrvaπkih pristopnih poga-
janj z EU, je premier poja-
snil, da so se dogovorili, da
strani ne bosta dajali izjav,
,,dokler ne bi bil doseæen
dogovor, ki bi ga oba mi-
nistra najprej sprejela kot

Minister za Slovence po svetu Boπtjan
Æekπ se je v Torontu seπel s predstavniki
krovnih organizacij slovenske skupnosti v
Kanadi, Vseslovenskega kulturnega odbora
in Kanadsko slovenskega kongresa.

Udeleæil se je tudi tradicionalne prire-
ditve Kulturni veËer kanadsko slovenskega
kongresa v Torontu, kjer je nastopil kot
slavnostni govornik.

Æekπ je pojasnil, da se je v Kanado
odpravil, ker je imel posebno vabilo na
sobotno slovesnost Kanadsko slovenskega
kongresa, prav tako pa se mu je zdelo tudi
prav, da obiπËe Slovence in slovenske
organizacije v Kanadi, ki zelo dobro delu-
jejo. ,,Slovenska finanËna podpora nji-
hovim dejavnostim je v bistvu majhna in
delajo sami zastonj, kar je pojem, ki smo
ga doma skoraj æe pozabili,” je dejal
minister.

,,Predstavili so mi svoje dejavnosti in
povedali, kje bi morda potrebovali pomoË
iz Slovenije, pri Ëemer gre predvsem za
organizacijsko pomoË slovenskih minis-
trstev in uradov. Teæave so vsekakor
reπljive,” je dejal minister in na vpraπanje o
konkretnih primerih odgovoril, da gre na
primer zato, da iz slovenskih uradov vËasih
ne dobivajo odgovorov. ,,Tega smo mi v
Sloveniji navajeni, vendar pa se njim tu to
zdi skrajno Ëudno,” je dejal Æekπ in dodal,
da iz Kanade prihaja vse veË proπenj za
slovensko dræavljanstvo.

Povedal je πe, da Slovenija razmiπlja o
tem, da bi v Kanadi utrdili mreæo Ëastnih
konzulatov. V Torontu, kjer je najveË Slo-
vencev, se je sestal z generalnim Ëastnim
konzulom Joæetom Slobodnikom in minis-
ter je opazil, da ima konzulat veliko
obiskovalcev ter dejal, da dobro opravlja
svoje delo. Med drugim se razmiπlja o
imenovanju Ëastnega konzula v Edmon-
tonu, kjer je Æekπ v petek zaËel svoj obisk
v Kanadi.

Minister je imel v Kanadi na programu
sreËanja z vidnejπimi predstavniki osred-
njih slovenskih organizacij in druπtev ter
tudi z uglednimi slovenskimi akademiki in
znanstveniki, kot so Ervin Podgorπak, Tony
Dimnik, Cristina Amon ter drugimi ugled-
nimi in vidnejπimi Slovenci, ki æivijo in
delujejo v Kanadi.

Prvi dan obiska se je Æekπ sreËal s Ëlani
slovenskih druπtev v Edmontonu in Calga-
ryju. V nedeljo, 29. marca pa je obiskal

©tevilo prebivalcev Slovenije se je v
tretjem Ëetrtletju lani poveËalo za 0,7
odstotka oziroma za 14.341 ljudi. Tudi
tokrat se je poveËalo zlasti zaradi selitvene-
ga prirasta tujcev.

Kot so sporoËili s StatistiËnega urada RS
(Surs), je bil v omenjenem obdobju v Slove-
niji pozitiven tudi naravni prirast in je znaπal
1257 oseb oz. 2,4 na 1000 prebivalcev.

V tretjem Ëetrtletju leta 2008 se je rast
priseljevanja v Slovenijo nadaljevala. V
dræavo se je priselilo 17.080 prebivalcev, v
tujino pa se jih je odselilo 3996. Selitveni
prirast je bil tako 13.084 oseb, navajajo na
Sursu in dodajajo, da vse od leta 1995
prirast πe ni bil tako visok. Gre predvsem za
priseljevanje tujih dræavljanov zaradi za-
poslitve ali sezonskega dela.

©tevilo æivorojenih otrok je bilo v tretjem
Ëetrtletju lanskega leta za 525 viπje kot v
drugem Ëetrtletju, πtevilo umrlih oseb pa je
bilo niæje. Naravni prirast je znaπal 1257
oseb, kar je skoraj dvakrat veË (za 89,9
odstotka veË) kot v drugem Ëetrtletju lani.

Skupni prirast prebivalstva je bil v tre-
tjem Ëetrtletju 2008 po navedbah Sursa
,,krepko pozitiven”. ©tevilo prebivalcev Slo-
venije se je namreË poveËalo kar za 14.341
oseb, pri Ëemer gre glavni del prirasta
pripisati priseljevanju tujcev. Selitveni prirast
slovenskih dræavljanov pa je bil v istem
obdobju negativen, saj se je izselilo 19
oseb.

venskem je sovraæna okupacija dala tretji
zloËinski ideologiji edino priloænost, da je
sproæila revolucijo, z nasiljem pripeljala na
oblast partijo, potem ko je z ustrahovanjem
in pomori na koncu onemogoËila vsako
opozicijo. Res je torej, da brez nacizma in
faπizma ne bi bilo vojne, a brez te tudi ne bi
bilo komunistiËne revolucije in po letu 1945
ne bi bilo ne eksodusa ne domaËe strahov-
lade. Upam, da tak razvoj tudi Vi obæalujete
in da se boste odrekali domaËim dejavnikom,
ki so ga povzroËali.

Pri tem Vas moram spomniti zelo poudar-
jeno na tisto, kar ste govorili ob spominu na
umrle v Rodiku leto prej, natanËno 23. junija
2007. Tam ste rekli, da so v zgodovinopisju
vedno dobrodoπle nove osvetlitve in razlage
in da je nujno vsestransko osvetljevanje
dogodkov iz preteklosti. Vseeno pa ste
ocenili partizanski boj kot temeljno pozitivno
vrednoto, o kateri menda ne bi smelo biti
novega ocenjevanja. Potem pa ste izrekli tole,
navajam po Delu in Dnevniku: ,,Dejstvo, da
je komunistiËna partija kot ena od organiza-
toric odpora zlorabila partizanstvo za lastno
osvojitev oblasti in da je s partizanstvom
legitimirala nedemokratiËni politiËni sistem, je
treba priznati.” Upam, da se izjavi ne odreka-
te in vztrajate na staliπËu, da je bilo parti-
zanstvo orodje partije, ki ga je uporabila za
nasilno uvedbo diktatorske oblasti. Morda
boste sprejemali tudi, da je partija partizanst-
vo ne samo zlorabila, ampak po svojih
naËrtih sploh dala pobudo zanj in ga vodila.
Poπten namen iskrenih borcev za svobodo
lahko ocenjujemo kot pozitivno, ne moremo
pa pozitivno vrednotiti institucionaliziranega
partizanstva, saj je bilo po Vaπi ugotovitvi
orodje zla. »astno bi bilo, da ostajate pri vseh
svojih besedah in oblikujete staliπËa brez
zahajanja v protislovje.

Visoki poloæaj Vam nalaga skrb za
pospeπevanje medsebojnega razumevanja in
mirnega druæbenega soæitja. V tej smeri kdaj
vabite k narodni spravi in mislim, da je Vaπe
poslanstvo tudi nakazovanje poti do nje. S
svojega druæbenega poloæaja bi mogli zasta-
viti tudi svoj osebni ugled in poskuπati
doseËi, da se iskreni borci proti okupatorjem
odreËejo nekdanji navezi s komunistiËno
partijo in reæimom ter izreËejo obæalovanje
nad vsem hudim med revolucijo in po njej,
ki se je zgodilo v njihovem imenu in z
njihovim sodelovanjem. Na drugi strani pa bi
moralo obveljati tudi po Vaπem prizadevanju,
da so se nasprotniki partizanstva bojevali za
narod in domovino ter da se uvrπËajo k
zgodovinskim dejavnikom narodne svobode
in Ëasti. Brez teh pogojev bo govorjenje o
spravi iluzorno, saj je oËitno, da se morejo
spraviti samo moralno primerljive strani.
Narodni heroji ne morejo sesti k pogajalski
mizi z narodnimi izdajalci.

Gospod predsednik, od Vas priËakujem,
da boste jasno in nepristransko ocenjevali
preteklost, gojili enako soËutja do vseh, ki so
doæivljali in πe doæivljajo krivice, se zavzemali
za popravljanje vsakrπne πkode, tudi tiste, ki
zadeva Ëast in dobro ime, ter poguma pri
odstopanju od vsiljenih ustaljenih naravnav.

Æelim Vam, da uæivate kar najveËje
spoπtovanje pri dræavljanih in v svetu.

BOÆIDAR FINK (Po Druæini)

»as za tiho diplomacijo
sprejemljivega”. Poudaril
je, da se bo slovenska stran
tega dræala.

Pahor je πe povedal, da
je zunanji minister Samuel
Æbogar seznanil vlado s
potekom pogajanj s komis-
arjem Rehnom in hrvaπkim
zunanjim ministrom Gor-
danom Jandrokoviæem. Kot
so sporoËili v Evropski ko-
misiji, je komisar Rehn v
sredo 25. marca na tretjem
sreËanju s slovenskim in
hrvaπkim zunanjim minist-
rom v Bruslju predstavil
nov kompromisni predlog o
reπevanju vpraπanja meje in
zastoja Hrvaπke na poti v
EU, o katerem je trojica æe
opravila prvo razpravo.
Obe strani bosta predlog
preuËili in se nanj kmalu
odzvali, so πe pojasnili.

Predsednik slovenske
vlade je sicer spomnil, da
je hrvaπki zunanji minister

Jandrokoviæ napovedal, da
Hrvaπka vztraja pri svojih
staliπËih, Slovenija pa pri
njenih. ,,Slovenija torej
vztraja pri svojih staliπËih,
zaenkrat pri svojih staliπËih
vztraja tudi Hrvaπka,” po-
vedal Pahor in poudaril, da
je bil vendarle storjen velik
premik naprej. Oba zunan-
ja ministra, je nadaljeval
Pahor, se zelo intenzivno
pogovarjata z Rehnom in
poskuπata ugotoviti, ali bi
bilo mogoËe staliπËa zbliæa-
ti. Pahor drugih komentarjev
ni æelel dajati, vnoviË pa je
pojasnil, da je Ëas za tiho
diplomacijo. Po Pahorjevih
besedah imata zunanja mi-
nistra jasna navodila
predsednikov vlad in obeh
vlad. ,,Sta pa seveda diplo-
mata, ki morata preko inici-
ative komisarja Rehna priti
do dogovora, ki bo sprejem-
ljiv za obe strani,” je dodal.

Minister Æekπ na obisku v Kanadi
Hamilton, kjer se je seznanil in sreËal s
πtevilËno slovensko skupnostjo, ki deluje v
okviru slovenske æupnije St. Gregory The
Great. Ob tej priloænosti si je v ogledal πe
slovensko πolo v Hamiltonu ter slovenski
starostni dom v Torontu. V bliænjem Beam-
svillu se je sestal s predstavniki in Ëlani
Vzajemne podporne zveze Bled,
najstarejπega slovenska druπtva v Kanadi.
Predstavnikom druπtva je za njihovo 75
letno delovanje predal priznanje urada vla-
de za Slovence v zamejstvu in po svetu za
njihovo dolgoletno in pomembno povezo-
valno delo med Slovenci v Kanadi. Obisk,
na katerem ga spremlja slovenski vele-
poslanik v Ottawi Tomaæ Kunstelj, je mi-
nister sklenil v torek.

VeË prebivalcev,
a veË tujcev

Sv. Slovenija (62) Nº 10 01/04/2009, 09:121



Stran 2 2. aprila 2009 • SVOBODNA SLOVENIJA

IZ ÆIVLJENJA V ARGENTINI
TONE MIZERIT

Poloæaj se vedno bolj
zapleta. Vlada je res s
predËasnim sklicem volitev
presenetila opozicijo, a tudi
sama je ostala v nevπeËnem
poloæaju. Kandidatov je
preveË, a niso vsi tako pril-
jubljeni, kot bi æeleli.

Torej, 28. junija. Potem,
ko je bil potrebni zakon
potrjen v poslanski zbornici,
vlada tudi v senatu ni imela
teæav. Kar 42 senatorjev (6
veË, kot je bilo potrebno), je
potrdilo vladni predlog.
Tako bomo volitve imeli v
nedeljo, 28. junija. Pisali
smo æe o razliËnih ciljih ali
namenih te spremembe.
Vlada se je tako æelela ogni-
ti temnim mesecem, ki jih
kriza prinaπa vsak dan in ki
se lahko poostrijo v drugi
polovici leta. Hotela pa je
tudi opozicijo prikrajπati za
Ëas debate in pogajanj v
iskanju Ëim bolj skupnega
nastopa. A tudi v tem se je
zmotila. Kar gre v tem pri-
meru le za nadomestne par-
lamentarne volitve, dejan-
sko ni vaæno, kdo je prvi in
kdo ne, temveË koliko
poslancev pridobi (ali zgubi)
vsak sektor. Vlada lahko
tudi v provinci Buenos Aires
zasede prvo mesto, a Ëe ne
dobi vsaj polovico glasov,
bo izgubila æivljenjsko vaæ-
ne poslanske sedeæe, kar ji
bo onemogoËilo dosedanjo
neomejeno postopanje.
Nasprotno pa opozicija, Ëe-
prav se ni zdruæila, æe dela
naËrte za skupen nastop po
volitvah. In ti naËrti presega-
jo provincijske meje in se
πirijo po dræavi, kar v vladni
palaËi vzbuja nezaupanje in
preplah.

Vsaj nekaj zrelosti.
Neπtetokrat smo na tem
mestu jadikovali ob prizo-
rih politiËne nezrelosti opo-
zicije. Kako so razni veljaki
v teækih trenutkih vedno
stavili na prvo mesto lastne
interese, potem pa πele
skupni blagor. Pretekli te-
den sta nas presenetila oba
veljaka upornega peroniz-
ma v provinci Buenos Ai-
res. Franciso de Narváez in
Felipe Solá sta sklenila
skupni nastop in Solá je
prvo mesto prepustil svoje-
mu kolegu. To je bil hud
udarec za predsednika
vladnega peronizma, ki je
do zadnjega upal, da bosta
ta dva nastopila loËeno, ker
nihËe ne bo popustil v zah-
tevi prvega mesta na kandi-
datni listi. Takoj za tem so
ankete pokazale, da se pril-
jubljenost in namen voliv-
cev hitro suËe v prid De
Narváezu. V primerjavi s
bivπim predsednikom Kir-
chnerjem, ga je v nekaterih
primerih celo prekosil. Zato
vlada πe doslej ni objavila
svoje kandidatne liste v
provinci, ker bodo Ëakali
do zadnjega trenutka: Ëe bo
slabo kazalo, se Kirchner
ne bo izpostavil porazu. »e
bo imel moænost prepriËlji-
ve zmage, bo kandidiral, Ëe
ne, ga na volilni listi ne bo.
A æe to bo zanj velik poraz.

Zdruæeni, a ne preveË.
Morda bi bilo res boljπe, Ëe
bi opozicija lahko nastopila

v celoti zdruæena. A to je
zaenkrat prevelika zahteva.
Tudi sicer taktiËno je bolje,
da opozicijo zastopata dva
velika bloka: levi in desni.
De Narváez in Solá sta ta-
koj po dogovoru sicer po-
vabila Margarito Stolbizer,
da se jim pridruæi. A to je
bila bolj galantna gesta kot
pa realna moænost. Gospa,
ki zastopa radikalno
stranko in levo povezavo,
je ponudbo prijazno odklo-
nila. Je pa z vsemi silami
zavezana v delo, da sestavi
najboljπo listo in pokaæe,
da je radikalizem v provin-
ci πe æiv. IπËe tudi izven
stranke in v vrstah upornih
kmetov. Vse skupaj precej
slabo kaæe vladi, ker tudi
Ëe dospe na prvem mestu,
bo tako izgubila veliko
poslanskih mest. Okoli Kir-
chnerja vsekakor πe vedno
zaupajo dobrim rezultatom
v drugem in tretjem pred-
mestnem pasu. A prav v to
podroËje De Narváez us-
merja svoje sile. Napove-
duje se (prosto po Gre-
gorËiËu) ,,boj straπno bes-
neË”. Poloæaj vlade je toli-
ko bolj πibak, ko v notran-
josti slabo kaæe. Provinca
Santa Fe je zanjo skoraj
izgubljena. Ankete kaæejo
Reutemanna na prvem
mestu in Binnerjeve socia-
liste na drugem. V Cordobi
ni niË boljπe. V prestolnici
bo vlada tudi priπla komaj
tretja. Na dræavni ravni na-
preduje povezava Carrió-
Stolbizer-Binner. Oblaki se
grmadijo.

In kmetje? Uspeπno je
izpadla nova stavka, a po-
kazala, da ni istega
navduπenja za cestne blo-
kade. Je pa samo vodstvo
πtirih kmeËkih organizacij
skuπalo prepriËati najbolj
razgrete manifestante, naj
nikar ne pretiravajo z blo-
kadami in zlasti, naj ne se-
gajo po nasilju, oziroma
naj ne zapadejo pastem, ki
jih je v tem oziru nastavljal
provladni sindikalizem pre-
voznikov. Namen je nadal-
jevati z uprizoritvijo dialo-
ga z vlado, pritiskati v par-
lamentu in predvsem po-
magati opoziciji v teku vo-
lilne kampanje. Vse ostalo
(tudi izvoz, da vlada ne bi
kasirala preveË denarja) bo
poËakalo za dobo po volit-
vah.

,,VroËina dengue”. Ta
izraz uporabljajo slovenski
mediji, ko poroËajo o trop-
ski mrzlici, ki sedaj razsaja
po severu Argentine. Epide-
mija je presenetila vlado,
Ëeprav so razni strokovnja-
ki opozarjali glede pomanj-
kanja zdravstvene preventi-
ve na raznih podroËjih.
Najprej so hotel problem
prikriti, zlasti v provinci
Chaco, kjer je poloæaj
najhujπi in primerov naj-
veË. Bolezen je kot Ëasov-
no bombo razneslo v obraz
krajevni in dræavni vladi.
KirchneristiËni guverner
Capitanich je moral prizna-
ti, da ,,smo se zmotili”. ©te-
vilo obolelih, ki se bliæa
desettisoËem, pa vpije v
nebo.

Kardinal Franc Rode ob obisku v
Mariboru πe ni mogel napovedati, kdaj bi
Vatikan blaæenega Antona Martina
Slomπka lahko razglasil za svetnika. Kot
je dejal, je stopnja med beatifikacijo in
kanonizacijo veliko laæja kot stopnja od
boæjega sluæabnika do blaæenega, veËini
formalnosti je æe ugodeno, a je nadaljnje
korake teæko napovedati.

,,Njegovi spisi in æivljenjepis so æe
preuËeni in pregledani, zato tukaj ne bi
smelo biti veË teæav. Potreben je samo en
Ëudeæ, Ëesar pa se ne da predvideti. To je
odvisno od molitev vernikov in boæje
milosti,” je pojasnil kardinal, ki se je v
Ëetrtek, 26. marca v Mariboru kot osred-
nji slovesni govornik udeleæil Pastoralne-
ga foruma z naslovom Za blagor mesta!, ki pomeni vrhunec
priprav na mariborski misijon ob letoπnjem Slomπkovem
letu.

Kardinal Rode se je med drugim dotaknil tudi novih
πkofijskih meja v Sloveniji in razdelitve Slovenije na dve
nadπkofiji. Z vidika dræavnosti bi bila Slovenija kot samostoj-
na dræava po njegovem mnenju z eno samo metropolijo in
tremi πkofijami videti preskromno, zato je bilo poveËanje
πtevila πkofij normalno ravnanje. Kot je dodal, je takπna
delitev pomembna tudi s cerkvenega vidika, saj se nove
πkofije poËasi uveljavljajo.

,,Maribor letos praznuje 150-letnico prenosa πkofije v
svoje mesto, kar je bilo pomembno tudi iz narodnostnega
vidika, saj je Slomπek s tem zakoliËil slovensko ozemlje in
ga pomaknil proti severu. »e bi takrat πkofijo preselil v
Celje, kar je bilo v nekem trenutku tudi predvideno, je
vpraπanje, kje bi bila danes meja Slovenije,” je Rode
posebej izpostavil pomen Slomπka, o katerem je pozneje
temeljito spregovoril tudi na Pastoralnem forumu.

Sicer pa je slovenski kardinal ob opisovanju Slomπkovih

Dosedanji avstrijski veleposlanik v
Sloveniji Valentin Inzko je, 27. marca v
Sarajevu uradno prevzel dolænosti viso-
kega predstavnika mednarodne skup-
nosti v Bosni in Hercegovini. Koroπki
rojak je s tem zasedel poloæaj, ki je
primerljiv predsedniku oziroma guver-
nerju neke dræave. Valentin Inzko se je
ta teden udeleæil seje stalnega odbora
Sveta za uresniËevanje miru v Bosni in
Hercegovini. Ob koncu dvodnevnega
sreËanja, na katerem je dobil πe zadnjo
zeleno luË ta poloæaj, je zaËel z enolet-
nim vodenjem Bosne in Hercegovine.
Inzko je na poloæaju nasledil Miroslava
LajËaka, ki je od januarja slovaπki zu-
nanji minister.

Inzka je kot kandidata za poloæaj
izbrala Evropska unija 23. februarja,
nato pa so morali s kandidatom
soglaπati tudi v ostalih Ëlanicah Sveta za
uresniËevanje miru v BiH, v katerem je
skupno 55 dræav. Njegova naloga bo
predvsem πe naprej skrb za izvajanje
Daytonskega mirovnega sporazuma, s
katerim se je konËala vojna v BiH
(1992-1995).

Visoki zunanjepolitiËni predstavnik
EU Javier Solana je izrazil zadovoljstvo,
ker je PIC na njegovo priporoËilo ime-
noval Inzka za posebnega predstavnika
EU v BiH, pa tudi predstavnika medna-
rodne skupnosti v BiH. OznaËil ga je
kot izkuπenega diplomata, ki se dobro
spozna na Zahodni Balkan in πe pose-
bej na razmere v BIH. Kot je dejal, se
veseli sodelovanja z njim. Zaæelel mu
je uspeh pri delu, zahvalil pa se je tudi
LajËaku za predanost in izjemno delo v
Ëasu opravljanja funkcije. Inzko bo na-
loge posebnega predstavnika EU v BiH
opravljal do 28. februarja 2010, so πe
sporoËili iz Bruslja.

»lan predsedstva BiH Æeljko
KomπiÊ je prav tako oznaËil Inzka kot
,,izjemnega Ëloveka in diplomata ter
dokazanega prijatelja BiH”, dodal pa,
da bo za uspeπno delo moral imeti
soglasno podporo mednarodne skup-
nosti, poroËa tiskovna agencija Federa-
cije BiH Fena.

Njegovo imenovanje so pozdravili
tudi voditelji treh najbolj vplivnih strank
v BiH - Dragan »oviÊ iz HDZ BiH,
Sulejman TihiÊ iz Stranke demokratske

Zakon o odπkodninah
Dræavni zbor se je seznanil s

predlogom novele zakona o plaËilu
odπkodnine ærtvam vojnega in povoj-
nega nasilja, ki predvideva izdajo
dodatnih dræavnih obveznic za
izplaËilo odπkodnin. Poleg tega se
bodo odπkodnine po odloËbah, ki so
bile izdane po 15. septembru 2008,
odslej izplaËevale v gotovini in ne
veË v obveznicah.

Odπkodnine trenutno izplaËuje
Slovenska odπkodninska druæba
(Sod), in sicer v viπini do 1251,88
evra v gotovini ter nad to viπino v
dræavnih obveznicah RS39.

Ker pa je bilo izdanih veË odloËb
kot pa obveznic, je treba πtevilo
izdanih obveznic poveËati, je pove-
dala dræavna sekretarka na minis-
trstvu za finance Helena Kamnar.
Predlog zakona tako predvideva iz-
dajo dodatnih 2,5 milijona obveznic,
kar ob vrednosti posamezne obvez-
nice (4,17 evra) znaπa skupaj 10,4
milijona evrov.

Ker v tem trenutku ni mogoËe
oceniti πtevila upraviËencev, ki bodo
vlagali vloge πe v neomejenem Ëa-
sovnem roku, vlada predlaga, naj se
izplaËila po novem v celoti
izvrπujejo v gotovini, je πe povedala
Kamnarjeva.

Kdaj bo Slomπek svetnik?
zaslug med drugim izpostavil tudi nje-
govo prizadevanje za slovensko narodno
enotnost ter enakopravnost vseh njenih
prebivalcev. Ob tem je kardinal Rode s
Slomπkovim citatom, ki bi lahko bil
aktualen πe danes, na duπo popihal tudi
©tajercem, in sicer z besedami: ,,Meni je
prav, da Kranjci zvonec nosite, pa poza-
biti ne smete, da smo tudi mi Slovenci, in
ne terjajte, da vselej le vaπa obvelja.”

Mariborski nadπkof Franc Kramberger
je ob Rodetovem obisku in pastoralnem
dogodku med drugim povedal, da
Slomπek svojega dela ni naslonil ne na
politiko ne na stranko ali finance, paË pa
na kulturo, ki je stalnica vsakega naroda,
medtem ko se vse ostalo menja. Kot je

dejal, je prav v tem tudi skrivnost njegovega uspeha,
Slomπek pa je med drugim s sodelovanjem pri ustanovitvi
takratne avstrijske πkofovske konference, ki je v tistem Ëasu
pomenila nekakπno srednjeevropsko πkofovsko konferenco,
dokazal tudi to, da je Ëlovek evropskega formata.

Misijon ob Slomπkovem letu 2009 bo potekal od 29.
marca do 5. aprila v vseh 16 æupnijah mariborske dekanije.
Gre za osrednji dogodek ob omenjeni 150-letnici prenosa
sedeæa lavantinske πkofije iz ©ent Andraæa na avstrijskem
Koroπkem v Maribor, obenem pa letos mineva deseto leto
od Slomπkove razglasitve za blaæenega.

Ob pomembni obletnici bodo sicer v mestu potekali πe
πtevilni drugi dogodki, med katerimi velja omeniti osrednje
vseslovensko slavje 26. septembra na stadionu Ljudski vrt,
simpozij o pomenu prenosa πkofijskega sedeæa v Maribor, ki
bo potekal med 22. in 24. oktobrom, nadπkofija pa si skupaj
z vodstvom Univerze v Mariboru in Mestne obËine Maribor
πe vedno prizadeva, da bi letoπnja obËinska slovesnost ob
spominu na Slomπkov prihod v Maribor 4. septembra dobila
tudi dræavni pridih.

Inzko visoki predstavnik v BiH
akcije (SDA) in Milorad Dodik iz Stran-
ke neodvisnih socialdemokratov (SNS),
vendar pa so imeli razliËne poglede na
dolæino trajanja in vsebino njegovega
mandata.

Vsi so ocenili, da gre za izkuπenega
diplomata z dobrim poznavanjem raz-
mer v BiH. TihiÊ je ob tem menil, da bi
moral zaËeti s prizadevanji za prenos
svojih pooblastil na institucije BiH. Ti-
hiÊ in »oviÊ sta bila mnenja, da mora
kot novi visoki predstavnik sodelovati
pri uresniËevanju Daytonskega sporazu-
ma in v njem vsebovane ustave, Dodik
pa se je glede ustave zavzel za dogovor
domaËih politikov brez posredovanja
mednarodne skupnosti, poroËa hrvaπka
tiskovna agencija Hina. Vsekakor Inz-
kovo delo ne bo lahko.

Dosedanji avstrijski veleposlanik v
Sloveniji, koroπki Slovenec Valentin In-
zko se je rodil 22. maja 1949 v Celovcu
in je poroËen s slovensko mezzosopra-
nistko argentinskega rodu Bernardo
Fink. DvojeziËno osnovno πolo je obis-
kal v SveËah v Roæu na avstrijskem
Koroπkem, nato pa πolanje nadaljeval
na slovenski gimnaziji v Celovcu. Na
graπki univerzi je πtudiral pravo ter
srbski in ruski jezik, na Dunaju pa je po
doktoratu iz prava πtudiral tudi na Dip-
lomatski akademiji.

Diplomatsko kariero je zaËel v
Mongoliji in ©ri Lanki, kjer je deloval
kot namestnik vodje predstavniπtva Pro-
grama ZN za razvoj (UNDP), nato se je
zaposlil na avstrijskem zunanjem minis-
trstvu na Dunaju. Leta 1982 je postal
ataπe za kulturo in tisk na avstrijskem
veleposlaniπtvu v Beogradu, Ëez πtiri
leta (1986) pa je odπel na avstrijsko
predstavniπtvo pri Zdruæenih narodih v
New Yorku, od koder se je leta 1989
vrnil na avstrijsko zunanje ministrstvo.

Od oktobra do decembra 1992 je
vodil misijo Organizacije za varnost in
sodelovanje (Ovse) v Sandæaku, sicer
pa je bil med letoma 1990 in 1996
kulturni svetnik na avstrijskem
veleposlaniπtvu v Pragi, od 1. januarja
1993 pa ustanovitveni direktor Avstrij-
skega kulturnega inπtituta v Pragi.

V svoji bogati diplomatski karieri je
bil tudi avstrijski veleposlanik v Sara-
jevu, leta 1999 pa se je znova vrnil na

avstrijsko zunanje ministrstvo, kjer je do
imenovanja za avstrijskega veleposlani-
ka v Sloveniji vodil oddelek za srednjo,
vzhodno in jugovzhodno Evropo, Sred-
njo Azijo in Juæni Kavkaz. Veleposlanik
v Sloveniji je od 20. januarja 2005.

Varnostni svet ZN je 25. marca
potrdil imenovanje Inzka za visokega
predstavnika mednarodne skupnosti v
BiH. 15 Ëlanic VS ZN je soglasno
sprejelo ustrezno resolucijo, v kateri so
pozdravile in se strinjale z imenovan-
jem Inzka na poloæaj v BiH, poroËajo
tuje tiskovne agencije.

Na poloæaju avstrijskega veleposla-
nika v Sloveniji bo Inzka nasledil Erwin
Kubesch, dosedanji avstrijski veleposla-
nik na Danskem.
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SLOVENCI V ARGENTINI

VINKO RODE

Poiskal sem tudi grobova Benita in Celse Cepeda, saj
smo v njegovi soseπËini veËkrat taborili. Njegova hËerka
Maricel nam je vsako jutro prinesla πe toplo mleko, pravkar
pomolzeno in niË ,,krπËeno”. Doña Celsa je znala pripra-
viti mate po vseh pravilih gavËevskega izroËila. On zelo
ponosen na svojega konja, na svoj kroj. Ko je bil v zrelih
letih, so ga celo ovekoveËili na stenskem koledarju.

In kaj sem πe doæivel ob tistem obisku na boæji njivi? To
naj bi bila obljubljena anekdota.

Ko sem se bliæal pokopaliπËu opazim, da je tam
parkirala gasilska kamioneta. Trije moπki so vstopali z
nekim orodjem in vreËami. O, sem si mislil, sodni posto-
pek; nekoga bodo izkopali, morda prekopali.

Ko sem opravil zgoraj omenjene obiske me je pa
radovednost zanesla za obËinskimi gasilci.

V zgornjem desnem kotu sem jih naπel, a glej glej, zelo
debelo sem pogledal, eden se je medtem preoblekel v
astronavta: bel pajac, larfa s kukalom, ves skrbno zadelan
od nog do glave. Ja, saj to opremo Ëebelarji poznamo.
Seveda sem ga nagovoril.

Pa menda ne lovite zdaj roje, ko je pomlad æe mimo.

OB 30-LETNICI SMRTI DR. RUDOLFA HANÆELI»A

,,Naπ” poËitniπki dom (3 - konec)

Tako sem zvedel, da se Ëebele rade naselijo v grobnice,
niπe, Ëe le najdejo kako πpranjo.

Tako so pod streho, nihËe jih ne moti, nasprotno:
spremlja jih veËni mir, medtem ko one pridno prinaπajo
diπeËi nektar.

Ne vem Ëe so obËinski mogli reπiti kako Ëebeljo
druæino. Bolj je zgledalo, da so priπli pokonËavat. Da ne bi
bilo kake nevπeËnosti pri kakem pogrebu. Vedeli so
povedati, da so nedavno te zlate, sonËne krilatice do smrti
opikale tri pse. Kar je lahko res, Ëe so bile afriπke.

A moje misli so ubrale Ëisto drugo pot. Ko sem prebral
na nagrobniku ime pokojnika, Raul Fioramonti, sem si
dejal: Dragi ,,Gorska roæa”, ti ne veπ kako te zavidam. Kot
Ëebelar si ne morem domisliti lepπega poËitka kot veËni
sen ob panjskem πumenju: da ti pritajeno poje æivljenje in
vse diπi po medu. Glej, mnoga ljudstva so pokojnikom v
grob devali hrano. KrπËanska navada to ni, a Ëudeæ boæji
je tu: Ëebele te uspavajo in ti prinaπajo kvintesenco vsega
stvarstva, kajti boæanski mleËek je to.

Ob teh mislih sem se spominjal pesmi ,,Anoche,
cuando dormía”, Antonia Machada. Takole pravi:

Anoche, cuando dormía,
soñé, ¡bendita ilusión!,
que una colmena tenía
dentro de mi corazón;
y las doradas abejas
iban fabricando en él,
con las amarguras viejas
blanda cera y dulce miel.

Ali v prevodu:
SinoËi, v spanju, sem sanjal
- o blaæeni privid -,
da imam v srcu ulnjak.
Pa da so Ëebelice zlate
tam notri izdelovale
iz grenkih starih tegob
voljno mehek vosek
in sladek med.

Prav ti verzi so me zapeljali v zgoraj omenjene delirije

in povezave. Prisluhnil sem Fioramontiju – takrat sem æe
slutil, da je svoj Ëas moral biti Ëebelar – in moæ me je
takole nagovoril:

V veËnem spanju sem sanjal...
O ne, saj ni bil sen,
resniËno so v srcu rojile
Ëebelice zlate, medile.
Iz teækih Ëasov tegob
so cedile pesmi in up.

Ali bi bilo zelo pregreπno, Ëe bi Machadovo pesem
navezal, na nek naËin, na Rudolfa HanæeliËa? Ko bi
poËival v niπi, kot njegov sodrug, bi Ëebele lahko njega
obiskale.

ResniËno pa je dr. HanæeliË iz grenkob begunstva,
izseljenstva in zaËetnega tujstva ustvaril otok domaËnosti,
pravi Ëudeæ izgubljene domovine, za nove priseljence. Kot
medico smo pili dneve oddiha v cordobskih gorah: se
napili sonca, vode, sveæine, zelenja, hribovja, stezá in
zvezdá. Pesmi in tiπine!

HanæeliËev poËitniπki dom πe nudi streho za zmerno
ceno in z dobro postreæbo. Zakonca Rant-Breznikar imata
pri tem verjetno veË zaslug kot dobiËka. Februarja Dom æe
ni bil polno zaseden. Med gosti je bilo tudi nekaj
domaËinov, s katerimi smo se sijajno ujeli.

Hrana je bila izvrstna, saj sta moja vnuka, razvajena
kot veËina naπih otrok, jedla vse od kraja. Priznanje gre
vodstvu Doma in seveda predvsem upravnikoma Tomaæu
in Kristini.

(Konec)

Iz delovanja srednjeπolskega teËaja
©olsko leto se ja zaËelo tudi na Slovenskem

srednjeπolskem teËaju ravnatelja Marka Bajuka. V
soboto 7. marca smo imeli v πolskih prostorih v
Slovenski hiπi sprejemne izpite za vstop v prvi
letnik. Najprej smo se zbrali v cerkvi Marije
Pomagaj. Vse zbrane osmoπolce in njihove starπe
je pozdravila ravnateljica prof. Neda Vesel Dolenc
in razloæila potek izpita. Gospod Pavle Novak CM
je podal duhovno misel, vsi skupaj pa smo z
molitvijo prosili boæjega blagoslova in razsvetljen-
je sv. Duha.

Nato je potekal izpit. Po toËki nareka so
delovale tri komisije, pod vodstvom prof. Metke
Mizerit. 40 kandidatov je opravilo izpit.

V ponedeljek, 9. marca je imel profesorski zbor
zaËetno sejo. Pripravili smo koledar, urnike ter
naËrtovali delo za πolsko leto 2009. Sejo je vodila
ravnateljica prof. Neda Vesel Dolenc.

V soboto 14. marca pa je najprej nekaj dijakov
opravilo popravne in dopolnilne izpite in s tem
doseglo moænost vpisa v naslednje letnike. Ob 17.
uri se je zaËelo vpisovanje. V letu 2009 je vpisanih
158 dijakov.

Ob 18. uri je bila zaËetna sv. maπa, ki jo je
daroval profesor g. Pavle Novak CM. Petje so lepo
pripravili letoπnji dijaki petega letnika.

Po maπi je dijakom in starπem spregovorila
ravnateljica teËaja prof. Neda Vesel Dolenc, ki je
po zaËetnem pozdravu dejala:

,,Z veseljem, odgovornostjo in proseË boæjega
blagoslova prisostvujemo odprtju novega πolskega
leta, 49. v zgodovini teËaja. Ob razmiπljanju na
vodilno misel danaπnjega sreËanja mi misli uhajajo
na prebrane spise o slovenskem, o naπem jeziku.
Le nekaj citatov, ki bi jih rada delila z vami.

Takole je æe pred veË kot 50 leti napisal naπ
zdomski pisatelj Karel Mauser: ’Zapisano stoji v
bukvah, da bomo dajali odgovor za vsako besedo.
Dajali ga bomo tudi za domaËo besedo, za svoj
jezik. Dobrina je to, stoletja stara, po boæji volji
ohranjevana in Bog bo nekoË terjal odgovor tudi
zanjo. Dal nam jo je, da v njej izraæamo svoja
Ëustva in svoje misli. Ponosni moramo biti, da je
med tisoËi tudi naπ jezik, naπa beseda. Dolæni smo

Spomin na
dr. Petra KlopËiËa

Æe ob koncu lanskega leta (v torek, 9. decembra
2008), je v Torontu umrl v svojem 84. letu dr. Peter
KlopËiË, ki je bil starosta Slovenske ljudske stranke
v Kanadi, Severni Ameriki in po svetu. Dr. Peter
KlopËiË je v izseljenstvu nadaljeval delo dr. Mihe
Kreka, ki je leta 1945, kot Ëlan Slovenske ljudske
stranke, postal Ëlan Unije evropskih krπËanskih
demokratov (UEKD). Po njegovi smrti je zastopstvo
prevzel dr. Puπ in nato dr. Peter KlopËiË, ki je kot
predstavnik Slovenske ljudske stranke v izgnanstvu
predstavljal slovenske interese in Ëlanstvo v Uniji do
leta 1990. Udeleæeval se je sestankov Unije evrop-
skih krπËanskih demokratov v Evropi in po svetu.
Predstavniki SLS v izgnanstvu na Ëelu z dr.
KlopËiËem so v Parizu leta 1990 Ëlanstvo v UEKD izroËili SKD. To
Ëlanstvo je veliko pripomoglo k mednarodnemu priznanju Slovenije, ker so
bili takrat krπËanski demokrati na vladi v veËini zahodnoevropskih dræav.

Peter KlopËiË se je rodil v Ljubljani leta 1925. Njegova najstniπka leta
so bila zaznamovana s prezgodnjo smrtjo njegove matere Marije leta 1940
in kmalu zatem πe z drugo svetovno vojno. Na svoji koæi je izkusil teæo
druge svetovne vojne, saj je bil reπen z italijanskega vojaπkega vlaka, ki jih
je peljal v internacijo. Bil je v partizanih, kjer je spoznal njihovo dvojno
moralo, doæivel je Roπko ofenzivo in doËakal konec vojne na domobranski
strani. Leta 1945 je s tisoËi drugih Slovencev zapustil domovino. Sledila je
prisilna vrnitev iz Koroπke in reπitev s pobegom s transporta smrti, nato
skrivanje in pot v Italijo. Tam je zaËel πtudiji na univerzi v Milanu in ga
konËal z doktoratom iz ekonomije v Madridu v ©paniji. Z æeno Luiso sta
imela πtiri otroke (najstarejπa hËerka je umrla leta 1990), ki so mu bili v
ponos in veselje. ©e zlasti se je rad posveËal svojim vnukom in vnukinjam.
Leta 1958 se je dr. KlopËiË z druæino preselil iz ©panije v Kanado.

V Kanadi se je moËno strokovno uveljavil v provincijski vladi Ontaria.
Uspeπno pa se je udejstvoval tudi v slovenski skupnosti v Torontu. V
,,Hranilnici in posojilnici Slovenia” je deloval veË kot πtirideset let. VeË let
je bil tajnik in predsednik Slovenskega doma v Torontu. Bil je pobudnik in
skupaj z drugimi organizator prvega ,,Slovenskega dneva” na Slovenskem
in πtevilnih za njim. S Ëastnim konzulom Joæetom Slobodnikom je dal
pobudo in s pomoËjo sodelavcev uresniËil najveËjo slovensko demonstra-
cijo v Kanadi, v Queen’s parku, za svobodno Slovenijo v Ëasu, ko je bila
Slovenija napadena. Skratka moæ, ki je bil v ponos domovine Slovenije in
Slovencev v Kanadi.

Predsednik Republike Slovenije dr. Janez Drnovπek ga je leta 2006 ob
njegovi 80-letnici odlikoval s Ëastim znakom svobode Republike Slovenije
za pomoË pri osamosvojitvi Slovenije in njenem mednarodnem priznanju
ter za delo v slovenski skupnosti v Kanadi. Naj mu bo lahka kanadska
zemlja, vsem nam, ki smo ga osebno poznali, bo ostal v trajnem spominu.

S.R.

ga hraniti in ceniti.’ Do tu pisatelj.
Organizacija Zdruæenih narodov za izobraæe-

vanje znanost in kulturo (UNESCO) je datum 21.
februarja razglasila za mednarodni dan maternega
jezika. S tem æeli opozoriti na potrebo po ohranje-
vanju kulturne in jezikovne razliËnosti in poziva k
harmoniËnemu sobivanju jezikov vseh deæel. Ob
letoπnjem praznovanju je UNESCO objavil
zaskrbujoËo statistiko, da je ogroæenih okoli 2500
od pribliæno 6000 jezikov na svetu.

Ob tem praznovanju se je urednik tednika
Svobodna Slovenija, diplomirani Ëasnikar Tone
Mizerit v uvodnem Ëlanku vpraπal: ’SlovenπËina je
ogroæena? Uradno gotovo ne. A kljub tej trditvi je
vodja sektorja za slovenski jezik na Ministrstvu za
kulturo Velemir Gjurin dejal: Res pa je, da znamo
bolj ceniti tuje jezike kot svojo materinπËino … Za
slovenπËino ne bo nihËe dal pet stotinov, medtem
ko je za teËaj tujega jezika marsikdo pripravljen
odπteti precej denarja.’

Kaj pa slovenski jezik med nami? Je resniËno
ogroæen? Kljub pozitivnemu odgovoru je danes
trenutek, in zato smo tu, da premislimo naπ odnos
do slovenπËine, naπ namen, da jo ohranimo in
ærtve, ki smo jih pripravljeni doprinesti, da jo
bomo izboljπali in posredovali bodoËim rodovom.
Bodimo optimisti, πe je Ëas. Vsak posameznik in
vsi skupaj strmimo za tem ciljem.

Temu nam Bog pomagaj.”
Ravnateljica je potem na dijake naslovila πe

nekaj napotkov za πolsko leto. Omenila je tudi
dela in izboljπave, ki so bile izvedene v poËitniπki
dobi in se zahvalila dobrotnikom: ,,S tega mesta
prisrËna zahvala Uradu RS za Slovence v za-
mejstvu in po svetu, krovni organizaciji Zedinjeni
Sloveniji, RASTi XXXVII ter podjetju Janeza Ur-
banËiËa.”

V soboto, 28. marca pa smo imeli prvi dan
pouka. Takoj na zaËetku so se profesorji in dijaki
zbrali v cerkvi Marije Pomagaj. Po pozdravu
ravnateljice je podal duhovno misel in zakljuËil z
molitvijo profesor g. Franci Cukjati. Za tem so
dijaki v spremstvu profesorjev odπli v uËilnice z
æeljo uspehov v novem πolskem letu 2009.
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G. JOÆE
RAZMI©LJA

FRANC ZOREC

Imel sem dostop do razliËnih virov o Titovi identiteti, ki jih
æelim objaviti. Z vso iskrenostjo sem pripravljen sprejeti vsako
opombo ali pripombo slehernega, ki bi o tem kaj veË ali
drugaËe vedel.

Ko je Gagarin letel okoli zemlje, sem v Buenos Airesu
zjutraj πel Ëez most nad Riachuelo proti Dock Sudu, kamor
sem hodil v sluæbo. Ob zaboju za smeti sem opazil revijo
Selecciones de Reader´s Digest v kastiljπËini. Poleg nje je bil
sovjetski Ëasopis, tudi v πpanπËini, kjer je bil Ëlanek o Titu, s

katerim so bili tedaj Sovjeti sprti -
spor, ki ga je Tito znal izkoristiti za
zahodno ekonomsko podporo ju-
goslovanskemu komunizmu.

V Ëasopisu je bila opisana Wal-
terjeva -Titova æivljenjska zgodba.
Iz Ëlanka je razvidno, da se je Tito
rodil v Odesi. Njegov oËe, po rodu
Jud, je imel trgovino z usnjem in
Ëevlji, njegova mati pa je bila Ru-
sinja. ©tudiral je v Kijevu, kjer je bil
v organizaciji anarhistov, kasneje
pa se je prikljuËil boljπevikom. Ob
zaËetku prve svetovne vojne so
mladi leviËarski izobraæenci z av-

strijsko pomoËjo organizirali odpor proti carju v Besarabiji.
Rusi so nadnje poslali kozake, ki so jih popolnoma obkolili.
Kadar so naleteli na Avstrijce, so jih poslali v vojno ujetniπtvo,
medtem ko so prijete Ruse na mestu pobili. Ko je tovariπ
Walter videl kaj se dogaja, se je preoblekel v obleko mrtvega
Avstrijca. Prisvojil si je tudi njegove dokumente in tako postal
Josip Broz iz Kumrovca na Hrvaπkem. Moral je biti precej
bister, da se je znaπel v tako teækem poloæaju. Odpeljali so jih
v Sibirijo, k nekemu Tataru, ki je imel veËjo praπiËerejo. V
druæbi z mnogimi Hrvati se je nauËil hrvaπËine, vendar ga je
naglas vedno izdajal. Sedemnajstega leta je uπel k sovjetskim
revolucionarjem in se tam definitivno formiral v svetovnega
revolucionarja.

Iz dnevnika La Prensa sem pozneje zvedel, da se je leta
1933 pojavil v Avstriji kot dovrπen revolucionar. Naslednje
leto je priπel s poljskim potnim listom v Argentino in bil v
skupini, ki je za revolucijo okradla Banco Provincia v San
Martinu. Ker ga je imela argentinska policija πe vedno
oznaËenega kot roparja, ni obiskal Argentine, ko je kot
jugoslovanski predsednik, s svojo osebno jahto Galeb potoval
po Juæni Ameriki.

Angleπki zgodovinar Antony Beevor je pisal o πpanski
revoluciji in pri tem omenjal πtiri sovjetske generale, med
njimi generala Walterja. Bili so neke vrste disciplinski polit-
komisarji v mednarodnih brigadah, kjer je bilo zastopanih 52
narodnosti. Po porazu v Brunete, to je 24. julija 1937, je
Walter za ohranitev discipline dal postreliti 400 vojakov
elitne brigade πpanskih komunistov. Antony Beevor ga opisu-
je kot zelo krutega Ëloveka.

Njegovo pravo ime naj bi bilo Friderik FridrikoviË, kakor
je v svojih raziskavah ruskih arhivov ugotovil Silvin Eiletz.

Neko soboto v letu 1965 sem v hudi nevihti Ëakal hËerko.
Zaradi naliva smo se zatekli v prodajalnico zelenjave, katere
lastnik je tudi Ëakal svojo hËerko. Prisotna sta bila πe dva
starπa, od katerih se spomnim nekega Poljaka invalida.
Pogovor se je razvijal in vsak je pripovedoval svoja doæivetja.
Gospodar je povedal, da je bil zaprt v takrat znanih zaporih
Caseros, kjer je sobival s Poljakom Walterjem, obtoæenim

Bolezen in
starost

Bolezen je pomanjkanje zdravja. Kdo ni tej podvræen?
Prej ali slej vsak osebno, ali da trpi z drugimi. Starost, ki je
en naËin telesnega oslabljenja, ne pride sama, pravijo
Argentinci.

Bolezen ni odvisna od let æivljenja. Podvræeni so ji mladi
in odrasli. Æe otroci nas na to dostikrat opozarjajo.

Na noben naËin ni prijetno biti bolan. Vsi zavraËamo
telesno in duπevno trpljenje, ker nismo bili ustvarjeni zanj,
ampak ravno nasprotno.

Boli nas tudi, Ëe so drugi bolni in jim skuπamo pomagati.
Tako posnemamo apostola Pavla, ki je dejal, da je vsem
postal vse, da joka z jokajoËimi in se veseli z veselimi.

Ne izgubimo iz spomina, da je bolezen vËasih, ne
vedno, kazen za greh. S trpljenjem na bolniπki postelji
popravimo marsikaj nepravilno storjenega. Mnogokrat nas
bolezen in trpljenje, ki ga ona povzroËa, privede nazaj k
Bogu. Mnogi ravno v bolniπnicah ponovno najdejo Boga.
On to dopusti kot sredstvo vrnitve v OËetovo hiπo.

Ni pa vedno bolezen in trpljenje kazen za greh. Dokaz
za to je sam Jezus, ki ni imel nobenega greha, pa je s
trpljenjem zadostil za grehe vsega Ëloveπtva.

Vse to lahko darujemo za tiste, ki so v nevarnosti za
svoje zveliËanje. S strahom in trepetom delajte za to, pravi
sv. Peter. Ker mnogi tega ne razumejo, jim moremo mi
pomagati z naπo boleznijo, ko prenaπamo trpljenje s
potrpeæljivostjo in vdanostjo v boæjo voljo. Tako smo lahko
koristni tudi drugim.

»e æe en kozarec vode ne bo ostal nepoplaËan, kaj
moremo reËi, Ëe neprijetno bolezen, darujemo v ta namen.

S trpljenjem smo Jezusu podobni, kar je prav gotovo
velikega pomena. IstoËasno pa pomagamo bliænjim, da se
vrnejo in ostanejo na poti v veËno veselje.

Otroci zelo radi veËkrat na dan kaj pojedo, zato jih s
primerno hrano lahko navadimo, da bodo zdravo jedli.
Tukaj je nekaj zabavnih receptov, ki prinaπajo okuse z
razliËnih koncev sveta in bodo zamikali tudi najbolj izbirË-
ne otroke. Nedvomno pa bodo jedi bolj teknile, Ëe jih bodo
poskusili pripraviti kar sami, seveda pod budnim oËesom
odraslega Ëlana druæine.

JESENSKE VEJICE IN LISTI
Za liste: 110 g olupljenih in na kose narezanih buËk, 1

manjπa paprika, 1 rdeËa Ëebula, 4 paradiæniki Ëeπnjevci, 2
ælici oljËnega olja, 1 ælica balzamiËnega kisa, 50 g solatnih
listov.

Za vejice: 100 g listnatega testa, 30 g naribanega trdega
sira.

Za preliv: 2 ælici majoneze, pol æliËke zrnate gorËice, 1
strok Ëesna, sol.

PeËico segrejemo na 190°C. BuËke, papriko, Ëebulo in
paradiænik Ëeπnjevec nareæemo na poljubno velike kose in
jih postavimo v pomaπËen pekaË. Pokapamo z oljem in
balzamiËnim kisom ter 25 minut peËemo v peËici. Kose

PODATKI O MAR©ALOVI IDENTITETI

Kdo je pravzaprav bil Josip Broz -Tito

kraje banke v San Martinu, ki pa so ga po nerazumljivih
pogajanjih izpustili in nekje drugje zamenjali z drugimi
priporniki.

Ko sem naslednji dan to pripovedoval gospodu Rudolfu
Smersuju, me je prosil, naj grem k temu Ëloveku in si vse
zabeleæim. Res sem πel naslednji Ëetrtek. Ali kaj, Ëloveka je
bila v torek zadela kap, in v sredo so ga æe pokopali.

Nekaj let preje sem delal mizarska dela nekemu Hrvatu,
ki je bil svoj Ëas Titov osebni straæar. Pisal se je VojdiÊ.
Spoznal sem se z njim dne 2.10.61 preko Andreja Turka iz
Mirne, ki je bil poroËen s Hrvatico in je priπel v Argentino leta
1936. Æivel je v San Martinu na cesti Ituzaingo in Pueyrredón.

VojdiÊ mi je pripovedoval o pretepu ob prihodu prvih
ustaπkih beguncev z ladjo M.B. Stewart v Retiro, ko so se
istoËasno vraËali v Jugoslavijo Slovenci in Hrvatje z ladjo
Partizanka (bivπa Kraljica Marija, preimenovana proti koncu
1945 v italijanskem pristaniπËu Bari, kjer sem bil sam prisoten
kot spremljevalec angleπkega oficirja miss Briten). Iz te
zgodbe poznam slovensko druæino, ki je takrat πla domov, pa
se je kmalu vrnila zaradi nemogoËih razmer v povojni
Sloveniji.

VojdiÊ je bil prepriËan, da Tito ni bil Hrvat. Ko sva se
zmenila za delo, sva v dolgem razgovoru priπla do popolnega
zaupanja. Ne vem kako je on priπel do Tita in ga o tem nisem
nikoli spraπeval, da bi mu ne bilo nerodno zaradi pozicije, ki
jo je dosegel v druæbi. Zelo me je zanimala razlaga, kako je
,,marπal” spoznal svoj rojstni kraj. Straæarji so bili med seboj
zaradi Tita zelo nezaupljivi. Njegov naglas ni bil nikdar
hrvaπki, zato so se ga bali in tudi drug drugemu niso zaupali.
VojdiÊ je povedal da, ko so priπli v vas Kumrovac. je Tito
stalno imel na jeziku ,,koliko se je spremenila”, ,,vedno se
spreminja”, da je to ,,æe Ëisto pozabil”, in πe in πe, vedno v
nedoloËenem naËinu. Ko so si ogledovali vas je pristopila
stara æenica in ga takole pozdravila: ,,A ti si tisti, ki si padel
iz tega drevesa in sem te prinesla v hiπo”, in mu pri tem
pokazala drevo. ,,O, kako je bilo, gospodæa?” jo je on z
zanimanjem vpraπal. Da bi mu bolje pokazala, ga je prijela
za roko in peljala v hiπo. Naenkrat je postala nezaupljiva in
vsa bleda opazovala priπleca. Vsi smo Ëutili, da nekaj ni v
redu. Postala je molËeËa. Stiskala je roko, za katero ga je
dræala. Spogledali smo se, kajti tudi Tito je opazil, da nekaj
ni v redu. ,,O, skoraj bi pozabil” reËe. ,,Moram hitro v
Zagreb”. Samo πe malo gor in dol, pa smo odπli. Po kratkem
Ëasu smo se vrnili na obisk v Kumrovac in sem povpraπal po
mam´ci. Odgovor je bil Ëisto kratek: ,,Ko ste odπli, so tudi
mam´co odpeljali. NihËe ne ve zakaj, ne kam.” Vendar se je
zvedelo: tisti, ki je padel z drevesa, je bil brez prsta na roki,
ker mu ga je slamoreznica odbila. Tako mi je VojdiÊ potrdil,
da Josip Broz ni bil tisti, ki se je sprehajal po Kumrovcu.
Dodal je πe, da je v Zagrebu æivel brat Josipa Broza, za
katerega pa Tito sploh ni vedel.

VojdiÊ je leta 1981 umrl v Villa Bosch, v bliæini postaje
Martín Coronado. Tudi Andrej Turk, æena in en sin so pomrli,
drug sin pa πe æivi in sem ga pred dobrim letom obiskal.

Kdo so to Brozi? Dedijer v svoji knjigi o Titu pripoveduje,
da so pred nekako 450 leti priπli iz Istre in se naselili v
Kumrovcu.

Tudi angleπki diplomat, ki je pisal o Titu, trdi: ,,NemogoËe
je, da bi kdo, ki je po poklicu kovinar, v zreli dobi tako
spretno gibal z rokami in igral klavir”.

Od direktne zanesljive priËe sem sliπal sledeËo zanimivo
pripoved: ,,V zmeπnjavi, ki je nastala ob nemπkem napadu v
Drvar se nas je v neko luknjo zateklo dvanajst partizanov,
med nami tudi Tito. Imeli smo tri nahrbtnike hrane. Tito je

dobil vsak dan eno porcijo, ostali pa niË. Poloæaj je bil zelo
napet, a k sreËi so se po treh dneh Nemci umaknili. Potem
smo tudi mi prejemali hrano. Tako ,,dober” Ëlovek je bil Tito.
Posebno vaæna zanj je bila torbica z dokumenti, za katero
smo celo postavljali v nevarnost svoje æivljenje. Tam je bilo
zapisano, kdo je in od kod”.

Danes je ta torbica gotovo kje v Beogradu ali v Ljubljani.
Za zgodovino bi bilo vaæno, da ti dokumenti, za katere mora
vodstvo slovenske partije vedeti, ne ostanejo skriti.

Po vojni sem bil osebni straæar in spremljevalec zvezne-
mu angleπkemu oficirju miss Briten, katero sem æe zgoraj
omenil. Ona je imela istoËasno zveze s kraljevo in s Titovo
ambasado v Italiji. Od takrat me nobena stvar veË ne
preseneËa. Na poseben naËin mi je v spominu ostala ta
angleπka dvoliËnost. Za primer omenim GrËijo, kjer so
skupno z grπkimi Ëetniki in domobranci (narodne straæe)
izganjali komuniste in v Atenah znova vzpostavili demokra-
tiËno monarhijo. V Jugoslaviji pa so isti Angleæi dobavljali
oroæje Titovim partizanom.

Toliko je meni znano o tej znameniti osebi, ki je naπemu
narodu doprinesla neizmerno gorja. Kdor bi o tem kaj veË
vedel, naj napiπe. Za zgodovino bo koristno, da se Titova
identiteta Ëim bolje razjasni.

DRUÆINSKA KUHINJA

Za mlade gurmane

vmes enkrat obrnemo. Medtem naredimo palËke oziroma
,,vejice”. Listnato testo poloæimo na pomokano ploskev, ga
razvaljamo na 1 cm debelo in nareæemo na poljubne dolge
trakove. Zloæimo jih v naoljen plitev pekaË in potresemo s
sirom. V zgornjem delu peËice jih peËemo pribliæno deset
minut, da postanejo hrustljavi in se obarvajo. Medtem
pripravimo preliv tako, da zmeπamo sestavine in stisnjen
Ëesen. Kroænik lepo obloæimo s solatnimi listi in nanje
poloæimo kose peËene zelenjave, poleg pa ponudimo
sirove ,,vejice” s prelivom.

POGA»ICE IZ PI©»AN»JEGA MESA
Sestavine: 500 g mletega piπËanËjega mesa, 1 jajce, 2

skodelici drobtin (400 ml), 50 g pretlaËene skute, olje za
peËenje.

Zmleto meso, jajce, 1 skodelico drobtin ter skuto damo
v skledo in dobro premeπamo. Iz meπanice oblikujemo
pribliæno 24 kroglic, jih rahlo sploπËimo v pogaËice in
neæno povaljamo po ostalih drobtinah, da jih prevleËejo. V
ponev nalijemo toliko olja, da sega 1 cm visoko in ga
segrejemo na srednje moËni vroËini. Na vroËe olje poloæi-

mo pogaËice in jih na vsaki strani popeËemo do dve minuti
oziroma toliko Ëasa, da svetlo porjavijo. PeËene odcedimo
na papirnatih brisaËkah, malo ohladimo in ponudimo.

KROMPIRJEV PONVI»NIK
Sestavine: 1 velik kuhan krompir, 2 rezini mesnate

slanine, 4 jajca, 30 g masla, 3 ælice naribanega trdega sira.

Olupljen krompir nareæemo na 1 cm velike koπËke.
Slanino nareæemo na trakce. Jajca ubijemo v skledi in jih
stepemo z metlico. V ponvi segrejemo maslo, da se stopi in
zacvrËi ter popraæimo slanino. Dodamo krompir in med
praæenjem nenehno meπamo. Praæimo okoli 5 minut, da
krompir lepo porjavi. Prilijemo stepena jajca in jed peËemo
pribliæno deset minut na tihem ognju in pokrito s pokrovko.
Odstavimo z ognja in priægemo æar v peËici. Med segrevan-
jem peËice ponviËnik potresemo z naribanim sirom. Ponev
nato postavimo pod æar v peËico in ponviËnik opeËemo
tako, da se sir
stopi. Po pri-
bliæno treh
minutah pon-
viËnik vza-
memo iz
peËice, ga
nareæemo na
trikotne kose
in ponudimo.
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PISALI SMO PRED 50 LETI
NOVA RAZSTAVA BOÆIDARJA KRAMOLCA

Slovenski akademski slikar Boæidar Kramolc, ki
æivi stalno v Torontu v Kanadi, in ki je bralcem
Svobodne Slovenije znan tudi po svojih vsakoletnih
moËnih Ërticah in novelah v Zborniku-Koledarju
Svobodne Slovenije - nekaj letnikov tega Zbornika je
tudi opremil -, je priredil v Torontu novo razstavo
svojih umetnin.

Razstava je bila v znani umetniπki Picture Loan
Society galeriji od 14. do 26. marca. Predstavljala je
izbor KramolËevih oljnatih slik zadnjih dveh let.
©tirinajst slik je bilo veËjega formata — dve celo zelo
veliki -, ena pa je bila majhna. Poudarek na vseh
slikah je bil v barvi in kompoziciji. VeËina slik
predstavlja pokrajine, po mnenju obiskovalcev te
razstave pa so najboljπe πtiri πtudije sonËnih roæ, ki so
zopet izbor pribliæno 12 kompozicij na isto temo. (...)

SLOVENCI V ARGENTINI
VelikonoËne praznike
so slovenski rojaki tudi letos, kjer je le bilo

mogoËe, praznovali po domaËih slovenskih obiËajih.
Æe na cvetno nedeljo so slovenski otroci v strnjenih
slovenskih naseljih med oljËnimi vejicami nosili k
blagoslovu tudi prave slovenske butare, ki so pri
domaËinih vzbujale pozornost. Na veliki teden so se
rojaki udeleæevali cerkvenih obredov tako v svojih
æupnih cerkvah, veliko jih je pa prihajalo vsak veËer
tudi v Slovensko kapelo na Ramon Falcon, kjer je pri
vseh obredih tega tedna pel Slovenski peski zbor
Gallus. V tej kapeli je bilo v soboto opolnoËi tudi
slovesno vstajenje. Pri polnoËi maπi je pel zbor
Gallus slovenske velikonoËne pesmi.

OSEBNE NOVICE
Druæinska sreËa. V druæini g. Boga UrbanËiËa in

njegove æene ge. Mance roj. SkvarËa so dobili sina.
Druæino g. Rajka UrbanËiËa in njegove æene ge.
FranËiπke roj. Bergant je razveselila hËerka. V druæini
g. Zvonimirja Perovπka in njegove æene ge. Marije
roj. ©uπterπiË, se je pa rodil sin prvorojenec Anton.
SreËnim druæinam naπe Ëestitke.

RAMOS MEJIA
Desetletnica slovenske sluæbe boæje v Ramos Mejia

Letoπnje velika noË je bila πe posebni velik
praznik za vse Slovence v Ramos Mejia ter okolici.
Saj praznujemo desetletnico, odkar imamo v naπi
farni cerkvi, v kateri ima Ëastno mesto tudi naπa
Brezjanska Marija, redno slovensko sluæbo boæjo. (...)
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Sodelovali so πe: Tine Debeljak (slovenska politika), Gregor Batagelj
(dopisnik v Sloveniji), Marta Petelin, Joæe Horn, Boæidar Fink, Neda
Vesel Dolenc, France Zorec in Vinko Rode.
Mediji: STA, Radio OgnjiπËe, Druæina.

SVOBODNA SLOVENIJA / ESLOVENIA LIBRE
NaroËnina Svobodne Slovenije: za Argentino $ 180, pri poπiljanju po poπti
$ 245, Bariloche $ 215; obmejne dræave Argentine 120 USA dol.; ostale
dræave Amerike 135 USA dol.; ostale dræave po svetu 145 USA dol.; vse
za poπiljanje z letalsko poπto. Z navadno poπto 95 USA dol. za vse dræave.
Svobodna Slovenija izhaja s podporo Urada za Slovence v zamejstvu
in po svetu RS.
»eke: v Argentini na ime ,,Asociación Civil Eslovenia Unida“, v
inozemstvu (banËne Ëeke, ne osebne) na ime ,,Antonio Mizerit“.
Oblikovanje in tisk: TALLERES GRÁFICOS VILKO S.R.L. /
California 2750 - C1289ABJ Buenos Aires - Argentina - Tel.: (54-
11) 4301-5040. - E-mail: info@vilko.com.ar

RESUMEN DE ESTA EDICION
CARTA ABIERTA AL PRESIDENTE

En este número se publica la carta abierta que envió el Dr.
Boæidar Fink al presidente de la República de Eslovenia,
Danilo Türk con relación a las declaraciones de éste último
en referencia al hallazgo en la mina de Santa Barbara en
Huda Jama. Recordemos que en la galería de la mina se
hallaron cadáveres, algunos de ellos momificados. Los restos
pertenecerían a personas asesinadas luego de la segunda
guerra mundial. En la carta el Dr. Fink, entre otras cosas
espera que el presidente evalúe el pasado de una forma clara
y objetiva, que plantee la misma compasión a todos los que
han sufrido y continúan enfrentando las injusticias y que se
comprometa a reparar los daños, también aquellos que
afecten el honor de las personas después de décadas de ser
señaladas como traidores a la patria. (Pág. 1)

MINISTRO ÆEK© EN CANADÁ
El ministro para los eslovenos por el mundo, Boπtjan Æekπ,

visitó a los eslovenos de Canadá. El viaje de cinco días,
comenzó el pasado viernes en Toronto, donde se reunió con
importantes representantes de las asociaciones esloveno-
canadienses, la comisión cultural y el Congreso esloveno.
También conoció el curso esloveno y el hogar de ancianos.
El ministro Æekπ recorrió el Canadá junto con el embajador
esloveno en Ottawa Tomaæ Kunstelj. (Pág. 1)

INZKO
El hasta ahora embajador austriaco en Eslovenia, Valentin

Inzko tomó oficialmente, el pasado 27 de marzo en Sarajevo,
las funciones de un Alto comisionado de la comunidad
internacional en Bosnia y Herzegovina. El oriundo de la
región eslovena de Carintia, ocupará una posición, que es
comparable con la de presidente o gobernador de un Estado.
Valentín Inzko, asistió a la reunión del Comité permanente
del consejo de aplicación de la paz en Bosnia y Herzegovina.
En dicho encuentro, obtuvo la última luz verde para ocupar
el cargo durante un año. Recordemos que Inzko sucede a
Miroslav LajËak que desde enero pasado es el ministro de
relaciones exteriores de Eslovaquia. (Pág. 2)

QUIÉN FUE VERDADERAMENTE TITO
Franc Zorec nos enumera una serie de hechos vinculados

con la verdadera identidad de Josip Broz — Tito. Desde un
comienzo pide que, quien conozca otros datos o tenga
alguna información diferente, se la haga llegar. Entre las
situaciones que describe hay un artículo de un diario
soviético que relata la vida de Walter - la historia de vida de
Tito. Allí se afirma que es de nacionalidad rusa y que frente
a una muerte segura, tomó el uniforme y la identidad de un
soldado austriaco - Josip Broz, nacido en Croacia. En el diario
La Prensa leyó que entró a la Argentina con pasaporte polaco
y formó parte en el asalto al Banco Provincia de San Martín,
para la revolución. Entre otras situaciones Zorec relata que
realizó trabajos de carpintería para un croata que fue en su
momento personal de guardia de Tito. Éste descree que Tito
fuera croata y recuerda como el “mariscal” paseó por su lugar
de nacimiento… (Pág. 4)

IDIOMA ESLOVENO EN LA PLATA
Está abierta la inscripción para el curso inicial de idioma

esloveno en la Facultad de Humanidades y Ciencias de la
Educación de la UNLP. Las actividades se desarrollarán los
días martes de 19 a 22 hs., y comenzarán a partir del 7 de
abril de 2009.

Serán quince encuentros que se realizarán en las siguien-
tes fechas del corriente año: 7 de abril; 28 de abril; 5 de
mayo; 19 de mayo; 2 de junio; 16 de junio; 11 de agosto; 25
de agosto; 8 de septiembre; 22 de septiembre; 6 de octubre;
27 de octubre; 3 de noviembre; 17 de noviembre; 1º de
diciembre.

De 19 a 20 hs. las clases se dictarán en el aula 405 (4º
piso), y de 20 a 22 hs. en el aula 306 (3er piso). El curso es
gratuito (los alumnos tendrán que abonar para el material de
estudio). Cupos limitados.

Para la INSCRIPCIÓN, el Departamento de Lenguas
modernas de la FaHCE, Calle 48 e/ 6 y 7, 1900 La Plata (http:/
/www.fahce.unlp.edu.ar; deptolm@fahce.unlp.edu.ar, tel.
0221-423-0125 int. 144). No se necesitan conocimientos
previos. El curso está destinado a los adultos: se admiten
alumnos que tengan más de 18 años de edad o que ya han
terminado los estudios secundarios.

NOVICE IZ SLOVENIJE
ZA ZASLUGE

Predsednik republike Danilo Türk je z Redom za
zasluge odlikoval bivπega ravnatelja Slovenske gimnazije v
Celovcu Reginalda Vospernika, radio Murski val ter folklor-
no skupino KUD Beltinci. Kot je poudaril v nagovoru, jih
je odlikoval za njihov prispevek h kulturnemu razvoju
Slovenije.

KOMISIJA NE BO ODBOR
Komisija dræavnega zbora za poslovnik je obravnavala

pobudo za preimenovanje in prekategoriziranje komisije
za odnose s Slovenci v zamejstvu in po svetu v pristojen
odbor. Pobude ni sprejela, pri Ëemer je predsednik komi-
sije za poslovnik Anton AnderliË za STA pojasnil, da ima
komisija po sedanji ureditvi veËjo teæo, kot bi jo imel
odbor.

KON»NO VINJETE ZA EVROPO?
Vlada bo Dræavnemu zboru predlagala spremembo

zakona o javnih cestah, ki predvideva uvedbo sedemdne-
vnih vinjet po ceni 15 evrov, ukinitev polletnih vinjet in
letno vinjeto po ceni 95 evrov. V opozicijski SDS vladi
oËitajo, da je z uvedbo kratkotrajni vinjet popustila Evrop-
ski komisiji, v Bruslju pa formalno o odloËitvi Sloveniji πe
niso obveπËeni.

NOVI POTNI LISTI
Vlada je na seji pripravila novelo zakona o potnih

listinah, s katero uvaja biometriËne potne listine druge
generacije, ki bodo vsebovale tudi prstne odtise. Nove
potne liste naj bi zaËeli izdajati junija, veljavnih dokumen-
tov pa dræavljanom ne bo treba zamenjati, saj jih bo
mogoËe uporabljati do poteka veljavnosti.

»EBELE IN KONSERVATORSTVO
»ebelarski muzej v Radovljici, ki je s svojim bogatim

gradivom postal ena od znamenitosti kraja in celotne
dræave, letos praznuje 50-letnico delovanja. V okviru tega
so v radovljiπki graπËini odprli dokumentarno razstavo o
zgodovini muzeja in pripravili recital »ebela, ælahtna
spremljevalka slovenske kulture.

Za odkritje in prenovo baroËne dvorane v omenjeni
radovljiπki graπËini pa je Nika Leben prejela Steletovo
priznanje.

KDO NAS BO ZA©»ITIL PRED NJIMI?
RdeËi in beli bizeljËan sta se pridruæila doslej

zaπËitenim slovenskim vinom cviËku, teranu, belokranjcu
in metliπki Ërnini. Minister za kmetijstvo, gozdarstvo in
prehrano Milan PogaËnik je æe podpisal pravilnik o vinu z
oznako PTP (priznano tradicionalno poimenovanje) za
rdeËi in beli bizeljËan. Z objavo v Uradnem listu 23. marca
se tako odpira novo obdobje za bizeljsko-sremiπka vina.

PO SVETU
VKLJU»ITEV V FRANCIJO

Prebivalci otoka Mayotte v Indijskem oceanu so na
nedeljskem referendumu z veliko veËino potrdili popolno
vkljuËitev otoka v Francijo. Otok, ki leæi v otoËju Komori
med Madagaskarjem in celinsko Afriko, bo tako leta 2011
postal 101. francosko okroæje. Mayotte se bo tako pridruæil
πtirim Ëezmorskim okroæjem, ki so del Francije, tamkajπnji
prebivalci, ki so veËinoma muslimani, pa upajo, da jim bo
to prineslo veËje socialne ugodnosti ter gospodarsko trd-
nost in veËji dohodek od turizma.

MADÆARSKA
Dosedanji madæarski minister za gospodarstvo Gordon

Bajani bo najverjetneje postal predsednik prehodne vlade,
ki bo Madæarsko vodila do volitev prihodnjo pomlad. Kot
poroËajo tuje agencije, Bajani ni Ëlan nobene stranke, je
pa blizu doslej vladajoËi socialistiËni stranki, ki ga je na ta
poloæaj tudi predlagala. Njegovo kandidaturo so potrdili
tudi nekdanji zavezniki socialistov v vladajoËi koaliciji,
liberalna Zveza svobodnih demokratov.

PRISELJENCI V EU
Po dolgotrajnih pogovorih so v Evropskem parlamentu

sprejeli direktivo, ki ureja vpraπanje ilegalnih priseljencev.
Ti v Evropo prihajajo predvsem iz afriπkih dræav in
predstavljajo velik problem. Direktiva ilegalne priseljence
spodbuja, da bi se prostovoljno vrnili v svoje matiËne
dræave, na novo pa ureja tudi minimalne standarde v zvezi
z zaporno kaznijo ter njihovim izgonom. Tako najviπja
zaporna kazen znaπa 6, pod doloËenimi pogoji pa se lahko
zviπa na 12 mesecev. Prepoved vstopa traja 5 let, razen v
primeru, da izgnana oseba predstavlja groænjo sploπni
varnosti. Dræave Ëlanice si pridræujejo pravico, da prepo-
ved prekliËejo.

ITALIJA
Italijanski premier Silvio Berlusconi je naredil nov

korak v smeri poenostavitve politiËne situacije v Italiji in
utrditvi svojega poloæaja na vrhu desnosredinskega tabora.

Pred pribliæno 6 tisoË delegati je bila namreË tretji dan
zasedanja uradno ustanovljena nova stranka Ljudstvo svo-
bode, Berlusconi pa je bil izvoljen na njeno Ëelo. Cilj nove
stranke naj bi bila modernizacija dræave, izgradnja pre-
moæne in uËinkovite Italije, ki bi lahko v Evropi in svetu
igrala glavno vlogo.

JAPONSKA
Japonski varnostni svet je dal zeleno luË vojski za

sestrelitev morebitne severnokorejske rakete, ki bi ogroæala
japonsko ozemlje. Severna Koreja v zaËetku aprila naËrtuje
izstrelitev komunikacijskega satelita, vendar njene sosede
menijo, da bo v resnici πlo za preizkus rakete dolgega
dosega. Japonski obrambni minister Jasukazu Hamada je
poudaril, da bo njegova dræava ukrepala le, Ëe bo raketa
predstavljala neposredno groænjo.

GLOBALNA AKCIJA
Ameriπki finanËni minister Timmoty Geitner je pre-

priËan, da je πiroko koordinirana globalna akcija kljuËna
za izboljπanje kreditnih træiπË, ki so utrpela πkodo, svet pa
bo na ta naËin izπel iz recesije. FinanËni minister πe
poudarja, da æeli administracija ameriπkega predsednika s
hitrim odzivom kongresa na zakonodajo ponuditi moænosti
finanËnim hiπam, katerih propad bi πkodoval ameriπkemu
gospodarstvu.
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MALI OGLASI
TURIZEM

TURISMO BLED
EVT Leg. 12618
Dis. 2089
de Lucia Bogataj

H. Yrigoyen 2682 L. 5 - San Justo
Tel. 4441-1264 / 1265

PoËitniπki dom ,,Dr. Rudolf Hanæe-
liË” sporoËa, da je gostom na razpo-
lago vse leto. Tel.: 03548-494046;
Mobitel (011) 15-6152-9978; e-
mail: hoteldecampo@yahoo.com.ar

ZDRAVNIKI
Dr. Klavdija V. Bavec - Nevrolog,
Nevropsihiater. Konzultorij v Ramos
Mejiji, Tabladi in Belgrano. Ordinira
ob ponedeljkih in torkih od 13. do
19. ure. Ob sobotah od 9. do 14
ure. Prijave na telefon: 4652-7967.
Nujno pa na 15-6942-7574.

ZOBOZDRAVNIKI
Dra. María Florencia Dekleva -
Especialista en ortodoncia - Av. de
Mayo 108 dto. 2; Ramos Mejía -
Tel: 4656-8762 - Cel: 15-
50571891
Dr. Damijana Sparhakl - Zobozd-
ravnica - Sploπna odontologija -
Belgrano 123, 6. nadstr. ”4” - Ra-
mos Mejía - Tel.: 4464-0474

ADVOKATI
DOBOV©EK & asociados -
odvetniki. ZapuπËinske zadeve.
Somellera 5507, (1439)
Buenos Aires. Tel/Fax: 4602-7386.
E-mail: jdobovsek@hotmail.com
Dr. Marjana PozniË - Odvetnica -
Uradna prevajalka za slovenski jezik
Lavalle 1290, pis. 402 - Tel.
4382-1148 - 15-4088-5844-
mpoznic@fibertel.com.ar
Dra. Ana C. Farreras de KoËar. -
Sucesiones - Contratos - Familia -
Comercial - Laboral - Civil - Jubila-
ciones - Pensiones. Lunes y jueves
de 15 a 18 hs. Ricchieri 67 3º H
(1704) Ramos Mejía. Tel.: 4656-
4039 - Cel.: 15-6447-9683
farrerasanac_te@yahoo.com.ar

VALUTNI TE»AJ
V SLOVENIJI
31. marca 2009

1 EVRO              239,6 SIT

1 EVRO        1,33 US dolar

1 EVRO      1,67 KAD dolar

1 EVRO       4,95 ARG peso
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SLOVENCI IN ©PORT

Lepo velikonoËno darilo
je knjiga

,,Las delicias de Mira”
v zaloæbi Zveze mater in æena.

Po $ 50.- jo lahko dobite v Slovenski hiπi
in pri krajevnih predsednicah.

OSEBNE
NOVICE

Bog ji veËni pokoj daj
veËna luË ji sveti naj

v miru naj poËiva
sveti raj uæiva.

Z æalostjo sporoËamo, da je dne 28. februarja, v 90. letu
starosti, odπla po Boæje plaËilo, naπa draga mama, babica in
prababica, gospa

Marija Kosanc por. Hirschegger
(Mama Minka)

ÆalujoËi:
sinovi: Mihael, Friderik, Gabrijel, Gaπper in Peter;
hËere: Paulina, Magdalena, Zalka, Bernarda in Veronika
s soprogami in soprogi.
Enako 48 vnukov in 30 pravnukov,
ter vse ostalo sorodstvo.

Argentina, Italija, Nizozemska, ZDA, Slovenija

Roæmanov Dom
Vabi 5. aprila

NA CVETNO NEDELJO
- ob 11,30: blagoslov butaric in oljk ter sv. maπa za pokojne in dobrotnike
- po maπi druæinsko kosilo

Prijave 4669-1500
Martin Fierro 4262 San Justo

©E VEDNO V IGRI
Slovenija in »eπka sta v

igri za kvalifikacije za sve-
tovno prvenstvo v Juæni
Afriki 2010 izenaËili brez
zadetkov.

Slovenske barve so
branili: J. HandanoviÊ, Jo-
kiÊ, FilekoviÊ, MavriË, Ce-
sar, Kirm, Koren, Komac
(od 85. MejaË), ©iπiÊ (od
83. Ælogar), NovakoviÊ,
DediÊ (od 67. LjubijankiÊ).
Selektor Matjaæ Kek je
imel v pripravah na to tek-
mo precej nepriËakovanih
teæav. Zaradi poπkodb in
bolezni so manjkali Samir
HandanoviÊ, Miran Bur-
giË, Dalibor StevanoviÊ,
Dominic Maroh, Aleksan-
der RadosavljeviÊ in Valter
Birsa, zaradi kartonov pa
Branko IliÊ, Miπo BreËko
in Marko ©uler. Tako je bil
selektor primoran poiskati
reπitve predvsem v zadnji
vrsti. Ob Boπtjanu Cesarju
je na sredini obrambe zai-
gral Suad FilekoviÊ, na le-
vem boku Bojan JokiÊ, na
desnem pa Matej MavriË.
Na zaËetku tekme obram-
ba ni imela preteækega
dela, v napadu pa je po
dolgih podajah pretil hitri
Zlatko DediÊ.

Kot reËeno, so Slovenci
proti »ehom dobili toËko,
toda tako kot na prvi tekmi

DAROVALI SO

SOBOTA, 4. aprila
Redni pouk na srednjeπolskem teËaju RMB, ob 15. uri

v Slovenski hiπi.
Predavanje za visokoπolce. Joæe Novak bo govoril o

temi: ,,Problem Palestina-Izrael v Gazi”, ob 20. uri v
Slovenski hiπi.

NEDELJA, 5. aprila:
Cvetna nedelja
V Roæmanovem domu, blagoslov butaric in oljk, sv.

maπa in nato kosilo.
NEDELJA, 12. aprila:
Velika noË
»ETRTEK, 16. aprila:
Z.S.M.Æ. iz San Martina lepo vabi na meseËni sesta-

nek v domu, ob 16 uri. Imeli bomo razgovor z diplomi-
ranim Ëasnikarjem g. Tonetom Mizeritom. Vsi, posebno
tudi moæje, lepo vabljeni!

SOBOTA, 18. aprila:
Redni pouk na srednjeπolskem teËaju RMB, ob 15. uri

v Slovenski hiπi.
»lanska veËerja v Slomπkovem domu.
NEDELJA, 19. aprila:
Misijonska tombola v Slovenski vasi.
»ETRTEK, 23. aprila:
43. redni obËni zbor Zveze slovenskih mater in æena,

ob 15.30 uri v Slovenski hiπi. Na njem bodo tudi volitve
novega odbora.

SOBOTA, 25. aprila:
Redni pouk na srednjeπolskem teËaju RMB, ob 15. uri

v Slovenski hiπi.
NEDELJA, 26. aprila:
ObËni zbor Zedinjene Slovenije, po sveti maπi v

Slovenski hiπi.

Krst
V cerkvi sv. Nikolaja v

Mendozi je bil krπËen
Matías Trípoli; oËka je
Adrian, mamica pa Marija
Marta Bajuk. Botra sta bila
Marija Elena Bajuk in Ser-
gio Tripoli. SreËni druæini
iskreno Ëestitamo!

Smrt
V Mendozi je umrla ga.

Marija Kosanc por.
Hirschegger (Mama Minka)
(90). Naj poËiva v miru!

V dobrodelni saklad Zveze slovenskih mater in æena sta
darovali ga. Julijana Zupan 1.000.- pesov v spomin sestri,
ki je umrla v domovini; ter ga. Joæica Peternel 200.- pesov
v spomin moæu. Bog plaËaj!

©kofjeloπki pasijon se bo
podal na mestne ulice

Mesto ©kofja Loka se je v soboto 28. marca ob 20. uri
s prvo letoπnjo uprizoritvijo ©kofjeloπkega pasijona vrnilo v
biblijski Ëas Kristusovega trpljenja, ki ga je poustvarilo okrog
800 amaterskih igralcev.

S sveËami osvetljeno srednjeveπko mesto je preplavila
procesija, kakrπno si je v svojem delu pred 300 leti zamislil
pater Romuald MaruπiË.

Sobotna premiera je bila prva v vrsti osmih predstav, ki
naj bi v postnem velikonËnem Ëasu v ©kofjo Loko skupaj
privabile 30.000 ljudi. Ta πtevilka se opira tako na prodajo
vstopnic kot na zadnjo uprizoritev ©kofjeloπkega pasijona, ki
je bila pred kar devetimi leti, saj je postavitev pasijonske igre
na mestne ulice povezana s precejπnjim finanËnim in
organizacijskim vloækom.

Pasijonske igre v spomin na Kristusovo trpljenje, ki so jih
od leta 1721 v ©kofji Loki pripravljali kapucini, imajo zaradi
izvirnosti in nenavadne obseænosti ter poteka v slovenskem
jeziku velik pomen za slovenstvo, saj predstavljajo zaËetek
narodne slovenske dramatike. Sprevodni red in slovenski
spev je sestavil pater Romuald in tudi igralci niso bili tujci,
ampak slovenski meπËani in kmetje iz vasi okrog Loke.

V Ëasu baroka je bil pasijon odigran le nekajkrat v letih
1721, 1727 in 1728. Z dekretom cesarja Joæefa so bili nato
konec leta 1782 odpravljeni skoraj vsi cerkveni sprevodi in
tedaj so na Kranjskem popolnoma prenehali tudi z drama-
tiËni igrami velikega petka. V obliki, v kakrπni se je izvajal
v Ëasu zapisa v 18. stoletju, pa je bil pasijon prviË ponovljen
leta 1999 in nato πe leta 2000.

Glavni cilj reæije pasijona, ki jo je tokrat vodil ljubiteljski
reæiser Borut Gartner, pa tudi v letoπnji uprizoritvi ostaja Ëim
veËja ohranitev avtorjevih reæijskih napotkov in Ëim bolj
verodostojna obnovitev pasijona oziroma rekonstrukcija iz
obdobja baroka v jezikovnem, prostorskem, scenskem,
kostumskem in igralskem pogledu.

Pasijonska igra se je v dveh urah odigrala na πtirih
prizoriπËih v mestu, v katerem je bil zaradi tega ohromljen
promet. Ker se predstava ©kofjeloπki pasijon v celoti dogaja
na prostem, pa je lahko v primeru deæja odpovedana. Za ta
primer so organizatorji pripravili nadomestne termine
predstav po 19. aprilu, ko je naËrtovana zadnja v vrsti
predvidenih ponovitev.

56. MISIJONSKA VELETOMBOLA
SLOVENSKE SKUPNOSTI V ARGENTINI

,,... da bi si prisluæil Kristusa in se znaπel v njem.” (Flp 3,8)

19. aprila v farni πoli ,,Marije Kraljice” v Slovenski vasi

11.30: sv. maπa
13: kosilo
15: Tombola

Prijave za kosilo 4267-5933 (Ciril Jan) - 4267-1083 (Peter Rot)

na »eπkem, ki so jo nesreË-
no izgubili z 0:1, tudi tok-
rat obstaja obËutek, da bi
predvsem po zaslugi prve-
ga polËasa lahko vpisali
zmago. Predvsem Zlatko
DediÊ in Milivoje Novako-
viÊ sta Ëeπki obrambi
napravila kar nekaj skrbi, a
predvsem po zaslugi Petra
»echa njuni streli niso
naπli poti v mreæo. Vseeno
pa remi s »ehi slovenske
nogometaπe ohranja v igri
za preboj na SP 2010,
bodo pa morali nekaj veË
pokazati v naslednji igri
proti neugodnim Severnim
Ircem.

Trenutno je po πestih
igrah na prvem mestu Se-
verna Irska z desetimi toË-
kami, na drugem mestu je
Slovaπka (4) z devetimi,
tretje pa si delita »eπka in
Slovenija (5) z osmimi.
Predzadnji so Poljaki s
sedmimi, San Marino pa
zadnji s petimi toËkami.

Z DRSALKAMI
V FINALO

Slovenski umetnostni
drsalec Gregor Urbas je
uspeπno prestal kratki pro-
gram na svetovnem pr-
venstvu v Los Angelesu.
Urbasu so sodniki namenili
58,70 toËke, kar je za-
dostovalo za 22. mesto. V
prostem programu je nas-
topilo 24 drsalcev, za fi-
nalni nastop v prostem
programu pa je dobil
109,01, toËke, kar je bilo
nazadnje s skupnim izku-
piËkom 167,21 toËke dov-
olj za konËno 21. mesto.

Urbas je tekmoval v
boljπi skupini, saj je v zad-
njih dveh sezonah dosegal
najboljπe slovenske uvrstit-

ve (npr. deveto mesto na
evropskem prvenstvu v
Varπavi, 11. mesto na EP v
Zagrebu, 17. mesto na SP
v Göteborgu). S tem si je
priboril zadostno πtevilo
toËk za letoπnje kvalifika-
cijsko tekmovanje v Los
Angelesu in se boril za
finale med najboljπimi.
Urbas je izpolnil cilj z uvr-
stitvijo v finale, v katerem
pa ni popravil najboljπega
individualnega doseæka in
najboljπe slovenske uvrstit-
ve - lanskega 17. mesta -
na velikih tekmovanjih.

PLAVANJE
Plavalec Damir Dugon-

jiË je na vseameriπkem πtu-
dentskem prvenstvu NCAA
v College Stationu po
priËakovanjih zmagal na
100 jardov prsno, ob tem
pa z izidom 50,86 πe en-
krat popravil ”odprti” re-
kord ZDA, ki velja tudi za
neuradni svetovni rekord v
jardskem bazenu. ”To je
bila prava tekma, na koncu
pa sem zmagal z veliko
prednostjo in novim rekor-
dom. Izida sem se tudi sam
zelo razveselil. Pred fina-
lom sem imel kar precej
treme, saj sem imel
najboljπi prijavljen izid in
zmago sem si res æelel. Na
koncu je bil strah odveË,
saj se tukaj poËutim res
izredno, plaval sem dobro
in zmagal,” je svoj nastop
pokomentiral DugonjiË.
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